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ABSTRAK 

 
Natasya Kartika Putri, Strategi Guru Pendidikan Agama Islam dalam 

Meningkatkan Kesalehan Sosial Siswa di SMA Negeri 1 Parung Skripsi. Jakarta: Prodi 

Pendidikan Agama Islam, Fakultas Ilmu Sosial Universitas Negeri Jakarta, Mei 2022. 

Merosotnya moral remaja akibat dampak buruk globalisasi serta kurang dianggap 

pentingnya kesalehan sosial bagi kehidupan manusia menyebabkan hal ini perlu 

ditingkatkan. Pendidikan agama Islam yang diharapkan dapat meningkatkan kesalehan 

sosial siswa serta strategi guru dalam meningkatkannya pun menarik untuk diteliti. 

Penelitian ini bertujuan untuk mendeskripsikan bagaimana strategi penetapan perubahan 

yang diharapkan, strategi penetapan pendekatan (perencanaan), strategi penetapan metode 

(pelaksanaan), serta strategi penetapan norma keberhasilan guru PAI dalam meningkatkan 

kesalehan sosial siswa di SMA Negeri 1 Parung yang diharapkan dapat membantu untuk 

mewujudkan peningkatan kesalehan sosial siswa. 

Penelitian ini menggunakan jenis penelitian kualitatif deskriptif dengan 

menggunakan pendekatan kualitatif yang mendeskripsikan secara detail dan sesuai dengan 

temuan di lapangan mengenai strategi guru pendidikan agama Islam dalam meningkatkan 

kesalehan sosial siswa di SMA Negeri 1 Parung. Sumber data diperoleh dari hasil 

dokumentasi, observasi, wawancara, dan kuesioner. Penyebaran kuesioner dan wawancara 

kepada beberapa siswa kelas X-XII serta guru PAI di SMA Negeri 1 Parung dilakukan pada 

bulan Maret-April Tahun 2022. Teori yang digunakan dalam penelitian ini adalah teori 

tentang strategi dan teori kesalehan sosial. 

Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa penetapan perubahan yang diharapkan 

oleh guru PAI di SMA Negeri 1 Parung ini hanya berlaku untuk sikap kerja sama atau 

mutualitas, sikap toleransi dan sikap menjaga ketertiban umum. Hal ini dikarenakan sikap 

solidaritas sosial serta sikap adil dan seimbang pada siswa SMA Negeri 1 Parung sudah 

cukup baik, jadi tidak perlu ditingkatkan lagi. Strategi guru PAI dalam meningkatkan 

kesalehan sosial siswa di SMAN 1 Parung adalah sebagai berikut: 1) Strategi Guru PAI 

dalam Meningkatkan Sikap Kerja Sama atau Mutualitas Siswa di SMAN 1 Parung adalah 

dengan menetapkan pendekatan, metode dan norma keberhasilan dalam meningkatkan 

sikap kerja sama dan mutualitas siswa, 2) Strategi Guru PAI dalam Meningkatkan Sikap 

Toleransi Siswa di SMAN 1 Parung adalah dengan menetapkan pendekatan, metode dan 

norma keberhasilan dalam meningkatkan sikap toleransi siswa. 3) Strategi Guru PAI dalam 

Meningkatkan Sikap Menjaga Ketertiban Umum Siswa di SMAN 1 Parung adalah dengan 

menetapkan pendekatan, metode dan norma keberhasilan dalam meningkatkan sikap 

menjaga ketertiban umum siswa. 

Kata Kunci: Strategi, Guru, Pendidikan Agama Islam, Kesalehan Sosial 
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ABSTRACT 

 
Natasya Kartika Putri, Strategy of Islamic Religious Education Teachers in 

Improving Student Social Piety at SMA Negeri 1 Parung Thesis. Jakarta: Islamic 

Education Study Program, Faculty of Social Sciences, State University of Jakarta, 

May 2022. 

The moral decline of adolescents due to the adverse effects of globalization and the 

lack of consideration of the importance of social piety for human life causes this to be 

improved. Islamic religious education which is expected to increase students' social piety 

and the teacher's strategy in improving it is also interesting to study. This study aims to 

describe how the strategy of determining the expected change, the strategy of determining 

the approach (planning), the strategy of determining the method (implementation), and the 

strategy of setting norms for the success of PAI teachers in increasing the social piety of 

students at SMA Negeri 1 Parung which is expected to help to realize the improvement 

student social piety. 

This study uses descriptive qualitative research using a qualitative approach that 

describes in detail and in accordance with the findings in the field regarding the strategy of 

Islamic religious education teachers in increasing the social piety of students at SMA 

Negeri 1 Parung. Sources of data obtained from the results of documentation, observation, 

interviews, and questionnaires. The distribution of questionnaires and interviews to several 

X-XII graders and PAI teachers at SMA Negeri 1 Parung was carried out in March-April 

2022. The theory used in this study is the theory of strategy and the theory of social piety. 

The results of this study indicate that the determination of the changes expected by 

PAI teachers at SMA Negeri 1 Parung only applies to attitudes of cooperation or mutuality, 

attitudes of tolerance and attitudes to maintaining public order. This is because the attitude 

of social solidarity as well as a fair and balanced attitude in SMA Negeri 1 Parung students 

is quite good, so there is no need to improve it. The strategy for determining the approach 

(planning) of PAI teachers in improving students' social piety at SMAN 1 Parung is as 

follows: a) Develop a Learning Implementation Plan (RPP) according to material related 

to social piety, b) Prepare learning methods and media related to social piety, c ) Make 

programs or activities according to the material presented. While the strategy for 

determining the method (implementation) of PAI teachers in increasing students' social 

piety at SMAN 1 Parung is as follows: a) Delivering material related to social piety in PAI 

learning, b) Providing examples or applying attitudes related to social piety in learning, c) 

Carry out programs or activities that are in accordance with the material related to social 

piety, the programs are in the form of spiritual clean Friday activities, social services or 

donations for orphans, as well as problem-based learning. The Strategy for Establishing 

Success Norms for PAI Teachers in Improving Students' Social Piety at SMAN 1 Parung, 

The majority of students at SMA Negeri 1 Parung felt that their attitude of cooperation or 

mutuality, their attitude of tolerance, and their attitude of maintaining order generally 

increased and agreed with the statement that PAI teachers often made activities or programs 

that related to cooperation, tolerance and maintaining public order. 

Keywords: Strategy, Teachers, Islamic Religious Education, Social Piety  
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 تجريد البحث
ناتاشا كارتيكا فوتري ، استراتيجية معلمي التربية الدينية الإسلامية في تحسين التقوى الاجتماعية 

أطروحة بارونغ. جاكرتا: برنامج دراسة التربية الإسلامية ، كلية  ١للطلاب في المدرسة الثانوية العليا 

٢٢٢٢العلوم الاجتماعية ، جامعة جاكرتا الحكومية ، مايو  . 

التدهور الأخلاقي للمراهقين بسبب التأثير السلبي للعولمة وعدم مراعاة أهمية التقوى الاجتماعية لحياة 

الإنسان يؤدي إلى تحسين ذلك. التربية الدينية الإسلامية التي من المتوقع أن تزيد من التقوى الاجتماعية 

للدراسة. تهدف هذه الدراسة إلى وصف  للطلاب ، كما أن إستراتيجية المعلم في تحسينها مثيرة للاهتمام

كيفية استراتيجية تحديد التغيير المتوقع ، واستراتيجية تحديد النهج )التخطيط( ، واستراتيجية تحديد 

الطريقة )التنفيذ( ، واستراتيجية وضع المعايير لنجاح معلمي  في زيادة المجتمع. تقوى الطلاب في مدرسة 

المتوقع أن تساعد في تحقيق زيادة في التقوى الاجتماعية للطلابفاروڠ والتي من  ١ثانوية عليا  . 

تستخدم هذه الدراسة نوعًا وصفيًا نوعيًا من البحث باستخدام منهج نوعي يصف بالتفصيل ويتوافق مع 

النتائج في المجال فيما يتعلق باستراتيجية معلمي التربية الدينية الإسلامية في زيادة التقوى الاجتماعية 

فاروڠ. مصادر البيانات المستمدة من نتائج التوثيق والملاحظة  ١ب المدرسة الثانوية العليا لطلا 

 ١١-١١والمقابلات والاستبيانات. تم توزيع الاستبيانات والمقابلات على العديد من الطلاب في الصفوف 

. النظرية ١١١١أبريل  -فاروڠ في مارس  ١ومعلمي التربية الدينية الإسلامية في المدرسة الثانوية العليا 

نظرية التقوى  و المستخدمة في هذه الدراسة هي نظرية الاستراتيجية  الاجتماعية 

تشير نتائج هذه الدراسة إلى أن تحديد التغييرات المتوقعة من قبل معلمي تربية اسلامية في مدرسة ثانوية 

تسامح والمواقف تجاه الحفاظ فاروڠ ينطبق فقط على مواقف التعاون أو التبادلية ومواقف ال ١عليا 

على النظام العام. هذا لأن موقف التضامن الاجتماعي بالإضافة إلى الموقف العادل والمتوازن لدى طلاب 

فاروڠ جيد جدًا ، لذلك ليست هناك حاجة لتحسينه. استراتيجية تحديد نهج  ١مدرسة ثانوية عليا 

فاروڠ  ١الاجتماعية للطلاب في مدرسة ثانوية عليا )التخطيط( لمعلمي تربية اسلامية في تحسين التقوى 

هي كما يلي: أ( تطوير خطة تنفيذ التعلم وفقًا للمواد المتعلقة بالتقوى الاجتماعية ، ب( إعداد طرق 

التعلم و وسائل الإعلام المتعلقة بالتقوى الاجتماعية ، ج( عمل برامج أو أنشطة حسب المادة المقدمة. 

تحديد طريقة )التنفيذ( لمعلمي تربية اسلامية في زيادة التقوى الاجتماعية للطلاب  في حين أن استراتيجية

فاروڠ هي كما يلي: أ( تقديم المواد المتعلقة بالتقوى الاجتماعية في التعلم تربية  ١في مدرسة ثانوية عليا 

لم ، ج( تنفيذ البرامج اسلامية ، ب( تقديم أمثلة أو تطبيق المواقف المتعلقة بالتقوى الاجتماعية في التع

أو الأنشطة التي تتوافق مع المواد المتعلقة بالتقوى الاجتماعية ، وتكون البرامج في شكل أنشطة روحية 

نظيفة يوم الجمعة ، وخدمات اجتماعية أو تبرعات للأيتام ، وتعلم قائم على حل المشكلات. استراتيجية 

 ١تحسين التقوى الاجتماعية للطلاب في مدرسة ثانوية عليا إنشاء معايير النجاح لمعلمي تربية اسلامية في 

فاروڠ أن موقفهم من التعاون أو التبادلية ، وموقفهم  ١فاروڠ، شعر غالبية الطلاب في مدرسة ثانوية عليا 

من التسامح ، وموقفهم من الحفاظ على النظام بشكل عام زاد واتفق مع العبارة التي مفادها أن معلمي 

ية غالبًا ما يقومون بأنشطة أو برامج تتعلق بالتعاون والتسامح والحفاظ على النظام العامتربية اسلام . 
 الكلمات المفتاحية: الإستراتيجية ، المعلمون ، التربية الدينية الإسلامية ، التقوى الاجتماعية
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MOTTO DAN PERSEMBAHAN 

 

 

 
“Iso ra iso, hal su isseo” 

[Natasya Kartika Putri] 

 

 

 

 

“Dreams come true to those who truly want them” 

[Mixtape : OH] 

 

 

 

 

 

“There's no need to rush, my pace 

Don't compare yourself with others 

It's okay to run slower 

You just have to go your own way” 

[SKZ - My Pace] 
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